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Porządek obrad:

1.  Rozpatrzenie ustawy o  ratyfikacji Umowy o  partnerstwie gospodarczym 
między państwami CARIFORUM, z jednej strony, a Wspólnotą Europejską 
i jej państwami członkowskimi, z drugiej strony, sporządzonej w Bridgetown 
na Barbadosie dnia 15 października 2008 r. (druk senacki nr 658, druki 
sejmowe nr 2034 i 2068).

2.  Rozpatrzenie ustawy o ratyfikacji Umowy między Rządem Rzeczypospolitej 
Polskiej a Rządem Stanów Zjednoczonych Ameryki dotyczącej rozmieszczenia 
funkcjonariuszy ochrony lotu, podpisanej w Warszawie dnia 2 grudnia 2021 
r. (druk senacki nr 657, druki sejmowe nr 2035 i 2066).

3.  Rozpatrzenie ustawy o ratyfikacji Protokołu Wykonawczego między Rządem 
Rzeczypospolitej Polskiej a Rządem Republiki Armenii do Umowy między 
Unią Europejską a  Republiką Armenii o  readmisji osób przebywających 
nielegalnie, sporządzonej w  Brukseli dnia 19 kwietnia 2013 roku, 
sporządzonego w Warszawie dnia 29 października 2021 roku (druk senacki 
nr 656, druki sejmowe nr 2036 i 2067).
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(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący 
Bogdan Klich)

Przewodniczący
Bogdan Klich

Witam wszystkich serdecznie.
Dzisiaj jubileuszowe, setne posiedzenie Ko-

misji Spraw Zagranicznych i Unii Europejskiej 
w  tej kadencji Senatu. To dobra wiadomość, to 
znaczy, że intensywnie pracujemy w sprawach 
najważniejszych dla polityki zagranicznej na-
szego państwa.

Proszę państwa, dzisiaj w  porządku posie-
dzenia są 3  ratyfikacje. W  punkcie pierwszym 
jest ustawa o ratyfikacji Umowy o partnerstwie 
gospodarczym między państwami CARIFO-
RUM, z  jednej strony, a  Wspólnotą Europejską 
i jej państwami członkowskimi, z drugiej strony, 
sporządzonej w Bridgetown na Barbadosie dnia 
15 października 2008 r. Potem jest ustawa o ra-
tyfikacji Umowy między Rządem Rzeczypospo-
litej Polskiej a  Rządem Stanów Zjednoczonych 
Ameryki dotyczącej rozmieszczenia funkcjona-
riuszy ochrony lotu. Umowa została podpisana 
w Warszawie dnia 2 grudnia 2021 r. W punkcie 
trzecim jest ustawa o ratyfikacji Protokołu Wy-
konawczego między Rządem Rzeczypospolitej 
Polskiej a Rządem Republiki Armenii do Umo-
wy między Unią Europejską a Republiką Arme-
nii o  readmisji osób przebywających nielegal-
nie, sporządzonej w  Brukseli dnia 19  kwietnia 
2013  r., sporządzonego w  Warszawie. Taki jest 
porządek obrad.

Witam serdecznie na posiedzeniu komisji 
wszystkie panie i wszystkich panów senatorów, 
zarówno obecnych osobiście, jak pan senator 
Kleina, jak i  zdalnie, tak jak pozostali człon-
kowie komisji. Witam serdecznie wszystkich 

 (Początek posiedzenia o godzinie 9 minut 00)

naszych gości: delegację Ministerstwa Spraw 
Zagranicznych z  ministrem Piotrem Wawrzy-
kiem na czele; delegację Ministerstwa Spraw 
Wewnętrznych i Administracji z wiceministrem 
Bartoszem Grodeckim na czele; z Ministerstwa 
Rozwoju i Technologii gościmy dzisiaj delegację 
pod przewodnictwem pana Grzegorza Piecho-
wiaka, wiceministra w tym resorcie. Kancelarię 
Senatu reprezentują 3 osoby. Witam serdecznie 
wszystkich państwa. To na razie tyle. Myślę, że 
jeszcze zaszczycą nas swoją obecnością pozostali 
państwo senatorowie.

Proszę państwa, zgodnie ze zwyczajem za-
pytam państwa senatorów o to, czy mają jakieś 
uwagi do przedstawionego porządku obrad dzi-
siejszego posiedzenia komisji. Nie widzę, nie 
słyszę.

W związku z tym rozumiem, że porządek ob-
rad został zaakceptowany.

Bardzo proszę pana ministra Grzegorza Pie-
chowiaka o  przedstawienie stanowiska rządu 
w punkcie pierwszym. Panie Ministrze, proszę.

Sekretarz Stanu 
w MiniSterStwie  
rozwoju i technologii 
grzegorz PiechowiaK

Dziękuję bardzo.
Szanowny Panie Przewodniczący! Wysoka 

Komisjo!
Ratyfikacja umowy o partnerstwie gospodar-

czym pomiędzy Unią Europejską a  państwami 
CARIFORUM jest ostatnim etapem prac, pro-
wadzącym do pełnego wdrożenia postanowień 
umowy. Do tej pory proces ratyfikacji zakoń-
czyły 34  państwa z  42  sygnatariuszy. Należy 
podkreślić, że do momentu przeprowadzenia 
ratyfikacji Polska stosuje umowę tymczasowo 
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w odniesieniu do elementów objętych zakresem 
kompetencji Wspólnoty.

Istotą umowy z  państwami Karaibów jest 
ustanowienie instrumentu współpracy, który 
wspierać będzie działania prorozwojowe tych 
państw, w  tym działania ukierunkowane na 
zwiększenie dynamiki obrotów handlowych 
z Unią Europejską i dywersyfikację tamtejszych 
gospodarek. Prorozwojowy charakter umowy 
oznacza także asymetryczność w  dostępie do 
rynku, polegającą na bezcłowym i  bezkontyn-
gentowym dostępie towarów karaibskich do 
rynku Unii Europejskiej. Towary Unii Euro-
pejskiej będą zaś korzystać ze zrównoważonej 
i stopniowej liberalizacji dostępu do tamtejszego 
rynku, rozłożonej na okres 25 lat. W tym miej-
scu chciałbym podkreślić, że główną korzyścią, 
jaką odnotuje Polska w  związku z  zawarciem 
porozumienia, będzie ustabilizowanie środowi-
ska prawno-inwestycyjnego w  państwach re-
gionu. Kontakty handlowe Polski z  państwami 
Karaibów nie są tak zaawansowane, jak ma to 
miejsce w  przypadku niektórych państw Unii 
Europejskiej, a  co za tym idzie, wielkość obro-
tów handlowych dla naszej gospodarki nie jest 
tak znacząca, bowiem w ubiegłym roku wartość 
obrotów handlowych między Polską a państwa-
mi CARIFORUM wyniosła prawie 716  milio-
nów  euro. Niemniej w  latach ubiegłych Polska 
uzyskała dodatni bilans handlowy w wymianie 
z CARIFORUM.

Ratyfikacja tej umowy może wpłynąć ko-
rzystnie na internacjonalizację polskich przed-
siębiorstw, otwierając im nowe możliwości 
eksportowe. W  świetle globalnych wyzwań go-
spodarczych wywołanych przede wszystkim 
pandemią COVID-19, a co za tym idzie, związku 
z przewartościowaniem dotychczas istniejących 
powiązań handlowych i  dokonującą się zmia-
ną w  ich trendach, trudno jest jednoznacznie 
oszacować, jak w najbliższych latach będzie się 
kształtować wymiana handlowa Polski z  pań-
stwami CARIFORUM.

Chciałbym podkreślić, że ratyfikacja tej umo-
wy nie wywoła skutków politycznych czy spo-
łecznych ze względu na fakt jej tymczasowego 
stosowania już od 2008 r. Z tego samego względu 
nie przewiduje się negatywnych skutków gospo-
darczych wejścia w życie umowy.

Zwracam się do Wysokiej Komisji z  prośbą 
o zarekomendowanie ustawy Wysokiemu Sena-
towi. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący
Bogdan Klich

Bardzo dziękuję, Panie Ministrze.
Czy Biuro Legislacyjne ma jakieś uwagi do tej 

ustawy?

główny legiSlator 
w Biurze legiSlacyjnyM 
w kancelarii Senatu
Sławomir SzczePańSKi

Dziękuję bardzo.
Panie Przewodniczący! Wysoka Komisjo! Pa-

nowie Ministrowie! Szanowni Państwo!
Biuro Legislacyjne nie zgłasza uwag o  cha-

rakterze legislacyjnym. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący
Bogdan Klich

Bardzo dziękuję.
Otwieram debatę.
Czy ktoś z  państwa senatorów chciałby za-

brać głos w debacie?
Trzeba przerwać to milczenie. Ja mam pyta-

nie do pana ministra. Jak na tym tle, które pan 
opisał jako wciąż jeszcze niedużą wymianę han-
dlową z  państwami regionu Karaibów, ma się 
ruch turystyczny pomiędzy Polską a  Republiką 
Dominikany, który bardzo nasilił się w ostatnim 
czasie?

Sekretarz Stanu 
w MiniSterStwie  
rozwoju i technologii 
grzegorz PiechowiaK

O  ruchu turystycznym to trudno mówić 
w  naszym resorcie, aczkolwiek faktycznie on 
się nasilił. On ma znikome znaczenie, środki, 
które pozyskujemy z tego tytułu, nie są wielkie. 
My eksportujemy do państw Karaibów przede 
wszystkim statki i to jest clou wszystkich inwe-
stycji.

Przewodniczący
Bogdan Klich

Dziękuję bardzo.
Gdybym mógł prosić o informację na piśmie 

na ten temat… To nie jest tylko kwestia ruchu 
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turystycznego, to jest też kwestia inwestycji, 
które są dokonywane, być może na niewielką 
skalę…

(Sekretarz Stanu w  Ministerstwie Rozwoju 
i Technologii Grzegorz Piechowiak: Przygotujemy.)

…przez naszych przedsiębiorców właśnie 
w tym regionie, w państwach regionu Karaibów 
oraz w  republice Dominikany, a  tego przecież 
dotyczy CARIFORUM.

Sekretarz Stanu 
w MiniSterStwie  
rozwoju i technologii 
grzegorz PiechowiaK

Oczywiście, przygotujemy. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący
Bogdan Klich

Dziękuję, Panie Ministrze.
Pani senator Danuta Jazłowiecka, wiceprze-

wodnicząca komisji.

Senator
danuta JazłowiecK a

Dzień dobry. Dziękuję za przedstawienie in-
formacji na temat tej współpracy.

Chciałabym dowiedzieć się, jakie produk-
ty importujemy, jakie produkty eksportujemy 
i w jakiej skali. Dziękuję.

Przewodniczący
Bogdan Klich

Panie Ministrze, bardzo proszę.

Sekretarz Stanu 
w MiniSterStwie  
rozwoju i technologii 
grzegorz PiechowiaK

Tak jak wspomniałem, jeśli chodzi o  eks-
port, to są to głównie statki do przewozu to-
warów lub osób i  to jest rząd prawie 160 mi-
lionów  euro. Moglibyśmy tu wymieniać 

poszczególne kraje… Jeżeli chodzi, powiedzmy, 
o Dominikanę, to chodzi tu o elektrody węglo-
we z metalem lub bez, mleko, śmietana, meble 
drewniane. To nie jest jakaś porażająca skala, 
ale niektóre firmy faktycznie… Różnorodność 
tego jest dosyć spora. Jeżeli chodzi o  import, 
to, wiadomo, z  tamtych państw importujemy 
głównie cytrusy, bo to są państwa, które są na 
tym oparte.

Przewodniczący
Bogdan Klich

Proszę się nie czuć egzaminowanym, Panie 
Ministrze, bo nie o to przecież chodzi, tylko cho-
dzi o zaznajomienie się naszej komisji…

(Sekretarz Stanu w  Ministerstwie Rozwoju 
i  Technologii Grzegorz Piechowiak: Jasne, oczy-
wiście, Panie Przewodniczący.)

…ze stanem faktycznym. Myślę, że odpo-
wiedź na to pytanie, które zadała pani senator Ja-
złowiecka, też możemy dołączyć do mojej prośby 
o to, aby te informacje znalazły się na piśmie.

(Senator Danuta Jazłowiecka: Bardzo proszę.)

Sekretarz Stanu 
w MiniSterStwie  
rozwoju i technologii 
grzegorz PiechowiaK

Przygotujemy kompletne dane dotyczące za-
równo eksportu, jak i importu.

Przewodniczący
Bogdan Klich

Bardzo dziękuję.
Czy są jakieś pytania, uwagi? Nie.
W związku z tym przystępujemy do głosowa-

nia.
Kto z  pań i  panów senatorów jest za tym, 

aby komisja zarekomendowała Wysokiej Izbie, 
Senatowi przyjęcie ustawy o ratyfikacji Umowy 
o partnerstwie gospodarczym między państwa-
mi CARIFORUM, z  jednej strony, a  Wspólno-
tą Europejską i  jej państwami członkowskimi, 
z  drugiej strony, sporządzonej na Barbadosie 
dnia 15 października 2008 r.?

(Wypowiedź poza mikrofonem)
Sekundę, jeszcze uwaga Biura Legislacyjnego.
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główny legiSlator 
w Biurze legiSlacyjnyM 
w kancelarii Senatu
Sławomir SzczePańSKi

Panie Przewodniczący, ja rozumiem, że to 
jest wniosek pana przewodniczącego o przyjęcie 
ustawy bez poprawek? Tak od strony formal-
nej…

Przewodniczący
Bogdan Klich

Tak, to jest wniosek o to, aby komisja przyjęła 
tę ustawę o  ratyfikacji bez poprawek i  zareko-
mendowała ją Wysokiej Izbie.

Kto jest za tym?
Kto jest przeciw?
Kto się wstrzymał?
Zdalnie…
Proszę o podanie wyników.
4  głosy za, bez głosów sprzeciwu, nikt nie 

wstrzymał się od głosu.
Potwierdzam, że komisja pozytywnie i  bez 

poprawek zaopiniowała ustawę o  ratyfikacji 
umowy o  partnerstwie gospodarczym mię-
dzy państwami CARIFORUM, z  jednej strony, 
a Wspólnotą Europejską i  jej państwami człon-
kowskimi. Dziękuję bardzo.

Przechodzimy do punktu drugiego: ustawa 
o ratyfikacji Umowy…

(Główny Legislator w  Biurze Legislacyjnym 
w  Kancelarii Senatu Sławomir Szczepański: 
Panie Przewodniczący, jeszcze sprawoz=-  
dawca.)

Proszę?
(Główny Legislator w  Biurze Legislacyjnym 

w  Kancelarii Senatu Sławomir Szczepański: 
Sprawozdawca.)

(Głosy z sali: Sprawozdawca!)
Sprawozdawca będzie za chwilę, ponieważ 

będzie jeden sprawozdawca do 3 ustaw.
Ustawa o  ratyfikacji Umowy między Rzą-

dem Rzeczypospolitej Polskiej a  Rządem 
Stanów Zjednoczonych Ameryki dotyczą-
cej rozmieszczenia funkcjonariuszy ochrony 
lotu, podpisanej w Warszawie dnia 2 grudnia  
2021 r.

Bardzo proszę pana wiceministra spraw 
wewnętrznych o  przedstawienie projektu 
ustawy.

PodSekretarz Stanu 
w MiniSterStwie SPraw wewnętrz-
nych i adMiniStracji
BartoSz grodecKi

Bardzo dziękuję.
Szanowny Panie Przewodniczący! Wysoka 

Komisjo!
Celem umowy jest podniesienie poziomu 

bezpieczeństwa na pokładach statków powietrz-
nych wykonujących loty między terytoriami 
Rzeczypospolitej Polskiej a  Stanów Zjednoczo-
nych. Umowa będzie miała zastosowanie do 
lotów pasażerskich odbywających się między 
terytoriami Rzeczypospolitej Polskiej a  Stanów 
Zjednoczonych Ameryki, rozkładowych, jak 
i  czarterowych, obsługiwanych przez przewoź-
nika lotniczego, który otrzymał certyfikat upo-
ważniający do wykonania operacji w  zakresie 
zarobkowego przewozu lotniczego w  jednym 
z tych państw.

Umowa dotyczy przyjmowania funkcjona-
riuszy ochrony lotu jednego państwa na teryto-
rium drugiego państwa i reguluje kwestie zwią-
zane z zapewnieniem asysty funkcjonariuszom 
po wylądowaniu na terytorium drugiego pań-
stwa, przyjęciem ich broni i amunicji do depo-
zytu, a następnie wydaniem tej broni i amunicji 
oraz wprowadzeniem funkcjonariuszy na po-
kład statku powietrznego w  sposób zapewnia-
jący niejawność takiego działania. Umowa ma 
również na celu stworzenie podstawy prawnej 
do wwozu na terytorium państwa stron i  wy-
wozu z tego terytorium broni palnej i amunicji 
przez funkcjonariusza obcego państwa bez ko-
nieczności uzyskiwania wymaganych zgodnie 
z  obowiązującym prawem pozwoleń oraz do 
wniesienia przez funkcjonariusza ochrony lotu 
broni palnej na pokład statku powietrznego bez 
konieczności jej deponowania na pokładzie tego 
statku w miejscu niedostępnym dla pasażerów. 
Taki sposób uniemożliwiłby bowiem funkcjona-
riuszom ochrony lotu prawidłowe wykonywanie 
ich obowiązków.

Umowa została podpisana w  Warszawie 
w  dniu 2  grudnia 2021  r. Jej zawarcie stanowi 
dopełnienie jednego z  wymogów uczestnictwa 
w  amerykańskim programie o  ruchu bezwizo-
wym Visa Waiver Program, do którego Rzeczpo-
spolita Polska przystąpiła 11 listopada 2019 r.

Ustawa o  ratyfikacji umowy zyskała pełne 
poparcie w toku prac sejmowych oraz świadczy 
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o  dobrej współpracy pomiędzy Polską a  Stana-
mi Zjednoczonymi. W związku z tym w imieniu 
rządu bardzo proszę o przyjęcie tej ustawy. Bar-
dzo dziękuję za uwagę.

Przewodniczący
Bogdan Klich

Dziękuję również, Panie Ministrze.
Bardzo proszę Biuro Legislacyjne o przedsta-

wienie opinii prawnej do tej ustawy.

główny legiSlator 
w Biurze legiSlacyjnyM 
w kancelarii Senatu
danuta dryPa

Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo!
Biuro Legislacyjne nie zgłasza uwag do 

przedmiotowej ustawy. Dziękuję.

Przewodniczący
Bogdan Klich

Dziękuję bardzo.
Proszę państwa, otwieram dyskusję.
Czy ktoś z  państwa senatorów chciałby za-

brać głos w dyskusji?
Nie ma głosów, w związku z tym zamykam…
(Brak nagrania)

Senator
danuta JazłowiecK a

Panie Przewodniczący, przepraszam. Czy to 
tylko ja mam problem i pana nie słyszę, czy rze-
czywiście pana nie słychać?

(Głos z  sali: Panie Przewodniczący, chyba 
mikrofon jest wyłączony, bo u mnie też nie sły-
chać.)

Przewodniczący
Bogdan Klich

Ano właśnie.
Zatem otwieram głosowanie nad pozytyw-

nym zaopiniowaniem, bez poprawek ustawy 

o  ratyfikacji Umowy między Rządem Rzeczy-
pospolitej Polskiej a  Rządem Stanów Zjedno-
czonych Ameryki dotyczącej rozmieszcze-
nia funkcjonariuszy ochrony lotu, podpisanej 
w Warszawie 2 grudnia 2021 r.

Kto z pań i panów senatorów jest za przyję-
ciem takiej opinii?

Kto jest przeciw?
Kto się wstrzymał?
Zdalnie…
Proszę o podanie wyników.
6  głosów za, nie ma głosów sprzeciwu, nikt 

nie wstrzymał się od głosu.
Potwierdzam, że ustawa o ratyfikacji Umowy 

między Rządem Rzeczypospolitej Polskiej a Rzą-
dem Stanów Zjednoczonych Ameryki dotyczącej 
rozmieszczenia funkcjonariuszy ochrony lotu 
z 2 grudnia 2021 r. została pozytywnie zaopinio-
wana, bez poprawek przez Komisję Spraw Za-
granicznych i Unii Europejskiej.

Dziękuję państwu za udział w tym punkcie.
Jeśli chodzi o senatora sprawozdawcę, to wy-

znaczymy go do tych 3 projektów ustaw na za-
kończenie posiedzenia.

Przechodzimy do punktu trzeciego: ustawa 
o  ratyfikacji Protokołu Wykonawczego między 
Rządem Rzeczypospolitej Polskiej a  Rządem 
Republiki Armenii do Umowy między Unią 
Europejską a  Republiką Armenii o  readmisji 
osób przebywających nielegalnie, sporządzo-
nej w Brukseli dnia 19 kwietnia 2013 r. – druk 
senacki nr  656, a  wcześniej sejmowe nr  2036 
i 2067.

Bardzo proszę pana wiceministra spraw za-
granicznych o przedstawienie tego dokumentu.

Sekretarz Stanu 
w MiniSterStwie SPraw 
zagranicznych
Piotr wawrzyK

Dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący.
Wysoka Komisjo!
Protokół wykonawczy sporządzono na pod-

stawie umowy między Unią Europejską a  Re-
publiką Armenii o  readmisji osób przebywają-
cych nielegalnie, sporządzonej w  Brukseli dnia 
19 kwietnia 2013 r., która weszła w życie w dniu 
1  stycznia 2014  r. Umowa ta wiąże instytucje 
Unii Europejskiej oraz jej państwa członkowskie 
i  stanowi integralną część unijnego porządku 
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prawnego. Na podstawie art. 20 ust. 1 przedmio-
towej umowy państwa członkowskie są upraw-
nione do zawarcia z  Republiką Armenii proto-
kołu wykonawczego, z  którego to uprawnienia 
Polska skorzystała. W  przedmiotowym proto-
kole wykonawczym uregulowano kwestie zwią-
zane z przekazywaniem i przyjmowaniem osób 
przebywających bez zezwolenia na terytorium 
państwa strony, co ma zapewnić prowadzenie 
skutecznej współpracy dwustronnej między 
państwami, wpisującej się w  międzynarodowe 
działania podejmowane na rzecz zapobiegania 
i zwalczania nielegalnej migracji. Wejście w ży-
cie protokołu przyczyni się ponadto do pogłę-
bienia współpracy między Polską a  Republiką 
Armenii w dziedzinie ochrony szeroko rozumia-
nego porządku prawnego i publicznego obydwu 
państw, a także do wzrostu skuteczności współ-
pracy między państwami w dziedzinie zapobie-
gania i zwalczania nielegalnej migracji.

Wejście w  życie protokołu nie spowoduje 
dodatkowych kosztów, jak również ogranicze-
nia wpływów do budżetu państwa, ponieważ 
wszystkie koszty związane z  wydaleniem cu-
dzoziemca z terytorium Polski są ponoszone na 
podstawie ustawy z dnia 12 grudnia 2013 r. o cu-
dzoziemcach i  są niezależne od faktu zawarcia 
protokołu.

Protokół dotyczy spraw określonych 
w  art.  89 ust.  1 pkt  5 konstytucji, a  więc jest 
związany z  zapewnieniem funkcjonariuszom 
Republiki Armenii eskortującym osobę takiego 
samego poziomu ochrony i wsparcia, jakie pra-
wo wewnętrzne gwarantuje polskim funkcjo-
nariuszom. Kwestie te są uregulowane m.  in. 
ustawą z dnia 6 czerwca 1997 r. – Kodeks kar-
ny oraz ustawą z  dnia 12  października 1990  r. 
o Straży Granicznej.

Protokół dotyczy również spraw określo-
nych w art. 89 ust. 1 pkt 2 konstytucji, ponieważ 
stosowanie przez funkcjonariuszy Republiki 
Armenii na terytorium Rzeczypospolitej środ-
ków przymusu bezpośredniego w stosunku do 
osoby podlegającej przekazaniu lub tranzytowi 
pod eskortą stanowi ograniczenie gwaranto-
wanych tej osobie wolności i  zgodnie z  art.  41 
ust. 1 konstytucji może nastąpić tylko na zasa-
dach i w trybie określonych w ustawie. W kon-
sekwencji związanie Polski przedmiotowym 
protokołem powinno nastąpić w drodze ratyfi-
kacji za uprzednią zgodą wyrażoną w ustawie. 
Dziękuję bardzo.

Przewodniczący
Bogdan Klich

Dziękuję bardzo, Panie Ministrze.
Jakie uwagi ma Biuro Legislacyjne do tej 

ustawy?

główny legiSlator 
w Biurze legiSlacyjnyM 
w kancelarii Senatu
renata BronowSK a

Dziękuję bardzo, Panie Przewodniczący.
Biuro Legislacyjne nie ma uwag do tej ustawy.

Przewodniczący
Bogdan Klich

Tego się spodziewałem. Dziękuję bardzo.
Czy ktoś z  państwa, to znaczy pań senator 

i panów senatorów, chciałby zabrać głos w dys-
kusji na ten temat? Bardzo proszę…

Nie ma głosów w dyskusji.
W związku z tym zamykam debatę.
Proszę państwa, przechodzimy do głosowa-

nia.
Głosujemy nad ustawą o  ratyfikacji Proto-

kołu Wykonawczego między Rządem Rzeczy-
pospolitej Polskiej a Rządem Republiki Armenii 
do Umowy między Unią Europejską a Republiką 
Armenii o  readmisji osób przebywających nie-
legalnie, sporządzonej w Brukseli dnia 19 kwiet-
nia 2013 r.

Kto z państwa jest za pozytywną opinią do tej 
ustawy, przyjęciem jej bez poprawek?

Kto jest przeciw?
Kto się wstrzymał?
Zdalnie…
Bardzo proszę o podanie wyników.
Również w tym przypadku jest 6 głosów za, 

nikt nie wstrzymał się od głosu, nie ma głosów 
przeciw.

Potwierdzam, że Komisja Spraw Zagranicz-
nych i  Unii Europejskiej pozytywnie zaopinio-
wała ustawę o  ratyfikacji Protokołu Wykonaw-
czego między Rządem RP a  Rządem Republiki 
Armenii do Umowy między Unią Europejską 
a  Republiką Armenii o  readmisji osób przeby-
wających nielegalnie, przyjęła ją bez poprawek. 
Dziękuję państwu bardzo.
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Pozostaje wyznaczenie senatora sprawoz-
dawcy. Rozmawiałem z  senatorem Szwedem. 
Zapytam formalnie: czy pan senator Szwed, wi-
ceprzewodniczący komisji, jest gotów być spra-
wozdawcą tych 3 omawianych dzisiaj przez nas 
ustaw? Panie Senatorze?

Senator
aleKSander Szwed

Tak, Panie Przewodniczący, wyrażam zgodę.

Przewodniczący
Bogdan Klich

Rozumiem, że komisja akceptuje tę kandyda-
turę. W związku z tym pan senator Szwed będzie 
sprawozdawcą wszystkich 3 omawianych przez 
nas dzisiaj ustaw.

Dziękuję państwu za obecność, dziękuję za 
udział w dyskusji, dziękuję za opinie.

Zamykam setne posiedzenie Komisji Spraw 
Zagranicznych i Unii Europejskiej.

Dziękuję bardzo.

(Koniec posiedzenia o godzinie 9 minut 22)
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